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Vil forske i dyrevelfærd 
omkring Bovaer
Forskere vil se nærme-
re på Bovaers mulige 
påvirkning af dyrevel-
færden i kostalden efter 
kritik.

Henning K. Andersen
hka@effektivtlandbrug.dk

n Da 2024 blev til 2025, trådte reglerne 
om brug af det metanreducerende stof 
Bovaer i kraft. Reglerne indebærer, at de 
cirka 2000 konventionelle mælkepro-
ducenter, der har mere end 50 køer, er 
forpligtet til at gøre en indsats for at be-
grænse udledningen af metan fra køerne.

Det kan enten ske ved at tilsætte mere 
fedt i foderet, eller ved at tilsætte fode-
ret med 60 mg 3-NOP-Bovaer pr. mal-
keko i sammenlagt 80 dage i løbet af i år.

Tiltagene har fået stor opbakning fra 
mælkeproducenterne. Ifølge Ministe-
riet for Grøn Trepart har mælkepro-
ducenterne søgt om støtte for, hvad der 
svarer til 92 procent af de støtteberetti-
gede malkekøer.

Delte meninger om stoffet
Men det er ikke alle, der klapper i hæn-
derne over introduktionen af Bovaer. 

Således har Dyrenes Beskyttelse kriti-
sereret stoffet.

- Det lyder måske umiddelbart som 
en god løsning, men Bovaer kan være 
rigtig dårligt nyt for køerne. Vi ved nem-
lig ikke, hvordan det påvirker dem på 

længere sigt. Samtidig risikerer køerne at 
blive lukket inde i stald året rundt, fordi 
effekten af stoffet er mere usikker, når 
de græsser, mener Dyrenes Beskyttelse.

- Det betyder, at tusindvis af køer 
måske aldrig kommer til at gå frit på 

marken, hvor de fra naturens side hø-
rer hjemme, skrev foreningen i august 
måned sidste år i et høringssvar til mi-
nisteriets bekendtgørelse.

Men der vil blive forsket i Bovaers 
mulige indvirkning på dyrevelfærden. 

Det siger Peter Lund, der er professor 
ved Institut for Husdyr- og Veterinærvi-
denskab på Aarhus Universitet.

Fokus på dyrevelfærd
- Med de forsøg vi har lavet nu har fokus 
været på effekten i metan, responsen i 
foderoptagelse og mælkeydelse. Derfor 
vil vores fokus være på dyrevelfærd i de 
forsøg, vi kommer til at lave i det nye år, 
og så har vi også brug for ny forskning, 
som giver en bedre forståelse af, hvad 
der helt konkret sker i koens vom, når 
vi bruger Bovaer og andre effektive me-
tanreducerede foderadditiver, siger han 
til tjekdet.dk.

Han afviser samtidig påstande, der 
har floreret på sociale medier om, at 
brugen af Bovaer skulle være skadeligt 
for blandt andet den mandlige fertilitet 
og kunne give hud- og øjeniritation.

- Stofferne, heriblandt 3-nitrooxy-
propanol (det aktive stof i Bovaer, red.) 
bliver nedbrudt i den første af koens 
fire maver, som hedder vommen og 
sker hurtigt efter indtagelse. Jeg har selv 
været med til at lave studier, hvor vi har 
set på, om det kunne spores i mælken, 
og det kan det ikke, siger Peter Lund 
videre.

Det er meningen at brugen af Bovaer 
skal reducere landbrugets udledninger 
af klimagasser med 0,4 millioner ton.

Efter våd start på året:

Vil have vandet væk
Vejle undgik med nød og 
næppe oversvømmelser 
i nytåret efter nye tiltag 
med bedre vedligeholdelse 
af åerne. Men der var frygt 
for massive oversvøm-
melser i bymidten. Nu vil 
Danske Vandløb slå et slag 
for at forbedre vandløbe-
ne, også i Vejle.

Henning K. Andersen
hka@effektivtlandbrug.dk

n Først om aftenen 1. nytårsdag kunne 
de ånde lettede op i Vejle. Oversvømmel-
ser udeblev stort set i kraft af, at der faldt 
mindre regn end ventet. Alligevel var det 
blot centimeter fra, at vandet var trængt 
ind i byen.

Det var nytårsaftensdag, at kommunen 
advarede om mulige oversvømmelser og 
uddelte sandsække.

En oversvømmelse ville i givet fald have 

været den tredje inden for et år. I februar 
og september kunne Gejs Å, Mølle Å og 
Omløbsåen, som mødes midt i Vejle, ikke 
klare at føre vandmængderne væk.

Forudset af Danske Vandløb
Der skulle gå mere end et døgn, før bor-
gerne i byen kunne slappe af og overveje, 
hvornår vandet kommer næste gang.

I Vejle arbejdes der på at lave tiltag, så det 
ikke sker igen, og det bakkes op af organi-
sationen Danske Vandløb, som allerede for 
flere år siden forudsagde, at en række byer 
på Jyllands østkyst kommer i problemer og 
bør forberede sig, bl.a. ved at vedligeholde 
vandløbene bedre.

- Det handler om, at vi skal have vandet 
væk. Åen gennem byen skal dimensione-
res, så den kan lede de store mængder væk 
fra byen og ud i fjorden. Det skal være som 
en tresporet motorvej, der kan få trafikken 
til at glide, så der ikke opstår flaskehalse, si-
ger næstformand i Danske Vandløb, Steen 
Rasmussen.

- Det nytter jo ikke
Sammen med formanden, Helge Danne-
skiold-Samsøe har han gennem mange år 
arbejdet for, at der tages hensyn både til 
natur og til afvanding i vedligeholdelse af 
åerne i Danmark. Det er sket i en tid, hvor 

flere mener, at åerne ikke skal vedligehol-
des af hensyn til naturen.

- Det nytter jo ikke, at vi har et vand-
løb, som ikke er vedligeholdt, så vandet 
oversvømmer byens kældre og huse. Vi 
bliver nødt til at erkende, at vi skal af med 
vandet, som kommer i stigende mængder 
år efter år. Så kan man lave snoninger på 
åerne og tage mere hensyn til naturen i 
andre dele af Danmark, og det bliver der 
jo rig mulighed for med den treparts-af-
tale, som er indgået mellem blandt andet 
landbruget, de grønne organisationer og 
Regeringen, siger Steen Rasmussen og 
tilføjer:

- Oversvømmelser koster enorme sum-
mer og giver masser af ærgrelser for de, 
som det går ud over. Vi kan ikke være be-
kendt bare at lade stå til, men reagere og 
sikre en ordentlig vedligeholdelse af vand-
løbene, siger Steen Rasmussen

Kommunen satte for knap et år siden 
fire millioner kroner af til at forbedre 
vandgennemstrømningen. Oprensning 
af åen i byparken og udretningen af skarpe 
sving, som forsinker vandet, er nogle af 
tiltagene. Kommunen mener, at det havde 
effekt i nytåret, så byen undgik oversvøm-
melsen.

n I over 2000 kvægbestande er man begyndt at tilsætte Bovaer i foderet, hvilket sænker køernes udledning 
af metan. Men der er andre ting, der skal undersøges ved stoffet. Arkivfoto: John Ankersen

nMange steder i Danmark har de store vandmængder i 
feriedagene presset kloakker, men også dræn på marker, 
og visse steder er vandet endt ude på vejene. 
Foto: Henning K. Andersen
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